
جامعهسه شنبه / 18 دی 1403 / شماره 5821 www.ebtekarnews.com

6
اخبار خبر

رئیس پلیس فتای فراجا عنوان کرد
پایش روزانه فضای مجازی توسط 

پلیس فتا

رئیس پلیس فتای فراجا، از رصد روزانه فضای 
سایبری و برخورد با متخلفان خبر داد.

با  ایسنا  با  گفت وگو  در  مجید  وحید  سردار 
اشاره به اینکه با پیشرفت و توسعه اینترنت و 
امور  انجام  برای  آن  از  مردم  بیشتر  استفاده 
شخصی و حتی اداری، میزان جرائم اینترنتی نیز 
افزایش یافت، گفت: در کشور ما بیشتر پرونده 
های پلیس فتا مربوط به کلاهبرداری های مالی 
اینترنتی است که مردم گرفتار دام کلاهبرداران 
شده اند؛ اما خوشبختانه بیش از ۹۰ درصد از آنها 
در کشور ما کشف جرم  شده و با عوامل آنها نیز 

برخورد می شود.
وی افزود: بخشی از اقدامات پلیس فتا مربوط 
یا  و  پرونده های شکات خصوصی  به رسیدگی 
پرونده هایی است که قوه قضائیه به ما ارجاع 
داده و بخش دیگر اقدامات نیز مربوط به پایش 

سایت هاست. 
رئیس پلیس فتای فراجا ادامه داد: همکاران 
من روزانه فضای مجازی و سایت ها را رصد و 
انجام  جرم های  و  تخلفات  و  می کنند  پایش 
شده را شناسایی کرده و پرونده آنها را به مراجع 
قضائی ارجاع می دهند. ممکن است این تخلفات 
صورت گرفته حتی شاکی خصوصی نیز نداشته 
باشند اما اگر خلافی رخ داده باشد، حتما به آن 

رسیدگی می شود. 
مجید گفت: به عنوان مثال برخی سایت ها 
کارت  مثل  رسمی  مدارک  که  کنند  می  ادعا 
مدارک  گواهینامه،  پایان خدمت،  کارت  ملی، 
دانشگاهی و غیره می فروشند و با تهیه عکس 
مخاطبان  کردن  قانع  در  سعی  تقلبی،  های 
خود دارند؛ درحالی که همه این افراد جاعل و 
کلاهبردار هستند و مدارکی که تولید می کنند نیز 

همگی جعلی هستند.
کلاهبرداری ۸۰ درصد فروش انواع سلاح در 

برخی سایت ها و صفحات اجتماعی
وی ادامه داد: علاوه بر فروش مدارک رسمی، 
و  سایت ها  برخی  در  نیز  سلاح  انواع  فروش 
صفحات اجتماعی تبلیغ می شود که بالغ بر ۸۰ 
درصد از آنها کلاهبرداری هستند. یعنی بعد از 
واریز وجهی به عنوان بیعانه، این افراد خریداران 
را مسدود کرده و دیگر پاسخگوی آنها نخواهند 

بود.
ارجاع پرونده تحرکات اراذل و اوباش در فضای 

مجازی به مراجع قضایی 
رئیس پلیس فتای فراجا اظهار کرد: تحرکات 
من  همکاران  رصدهای  در  نیز  اوباش  و  اراذل 
قرار دارد و پرونده این افراد نیز به مراجع قضائی 

ارجاع داده می شود. 
کلاهبرداری های اینترنتی را به پلیس گزارش 

دهید 
وی تأکید کرد: در برخی موارد شاهد هستیم 
قضائی  مراجع  و  پلیس  به  افراد  این  قربانیان 
مراجعه نمی کنند و در واقع از این افراد شکایت 
نمی کنند که این مسئله اشتباه است و به مردم 
توصیه می کنیم اگر قربانی این افراد شدند حتما 
گزارشات خود را به پلیس اعلام کنند تا هرچه 
زودتر این کلاهبرداران دستگیر شده و تحویل 

قانون شوند.
هرگونه  توانند  می  شهروندان  گفت:  مجید 
تلفن   شماره  به  را  سایبری  فضای  در  تخلفی 
به   https://fata.gov.ir یا سایت و   ۰۹۶۳۸۰

صورت شبانه روزی گزارش کنند. 

پلیس ۳۹۶ مالخر را دستگیر کرد

فراجا  آگاهی  پلیس  با سرقت  مبارزه  معاون 
فقره   ۶۷۴ کشف  و  مالخر   ۳۹۶ دستگیری  از 
انواع سرقت در اجرای طرح مقابله با مالخران و 

صنوف متخلف خبر داد.
به گزارش ایرنا از پلیس، سرهنگ محمدرضا 
اکبری روز دوشنبه گفت: طرح مقابله با مالخران 
و صنوف متخلف با محوریت پاکسازی مناطق 
آلوده و جرم خیز همچنین شناسایی و دستگیری 
استان های  در  آگاهی  پلیس  توسط  مالخران 

مختلف اجرا شد.
سه  مدت  به  طرح  این  اینکه  بیان  با  وی 
افزود:  انجامید،  طول  به  گذشته  هفته  روز 
کارآگاهان موفق شدند ۳۹۶ مالخر را شناسایی 
انواع  فقره   ۶۷۴ همچنین  کنند  دستگیر  و 

سرقت کشف شد.
فراجا  آگاهی  پلیس  با سرقت  مبارزه  معاون 
تصریح کرد: پلیس در بازه زمانی اجرای این طرح 
از یکهزار و ۲۹۵ واحد صنفی بازدید کرد که از 
این تعداد برای ۲۳۹ واحد اخطار پلمب صادر 

شد.
این  اجرای  کرد:  خاطرنشان  اکبری  سرهنگ 
طرح با هدف برقراری امنیت پایدار در مناطق 
جرم خیز و با مشارکت و همکاری خوب مردم با 
پلیس در سطح کشور به صورت مستمر در طول 

سال اجرا می شود.
وی با بیان اینکه بدون مشارکت و همراهی 
مقدور  مطلوب  امنیت  حصول  شهروندان، 
نیست، ضمن قدردانی از مشارکت شهروندان 
و  هشدارها  خواست  آنان  از  امنیت  تولید  در 
توصیه های پلیس را جدی گرفته و در صورت 
موارد مشکوک به مرکز فوریت های پلیس ۱۱۰ 

اطلاع دهند.

دیپلماسی راه هریرود را به ایران 
باز می کند؟

و  شده  خبرساز  »هریرود«  بار  این 
افغانستان با نصب سد »پاشدان« میزان آب 
است.  داده  کاهش  را  ایران  سمت  به  جاری 
چالش های ایران و افغانستان در زمینه حق آبه 
رودخانه های مرزی پیشینه ۱۵۰ ساله دارد. در 
این شرایط رئیس کمیته محیط زیست مجمع 
تشخیص مصلحت نظام می گوید که »یکی از 
موجه ترین اقدامات در این شرایط دیپلماسی 
آب است که انتظار می رود با توجه به تخصص 
وزیر امور خارجه در حوزه دیپلماسی آب از این 

ظرفیت استفاده شود.«
به گزارش ایسنا  ، افغانستان به عنوان یکی 
زیستی  تنوع  کنوانسیون  عضو  کشورهای  از 
مکلف به حفظ محیط های آبی است بنابراین 
و  زیستی  تنوع  حفظ  موجب  که  حق آبه ای 
را  می شود  آن  به  کمتر  آسیب  از  جلوگیری 
باید رعایت کند هرچند این مهم طی سالیان 
اخیر رعایت نشد و  علاوه بر ایجاد مشکلات 
را  مناطق  ساکنان  معیشت  زیست محیطی، 

تحت الشعاع قرار داده است.
پس از هیرمند، حالا خبر از آبگیری سد بزرگ 
در  هریرود  رودخانه  بالادست  در  »پاشدان« 
افغانستان رسانه ای شده است، گفته می شود 
این امر باعث کاهش جریان طبیعی رودخانه 
مرزی هریرود و بروز خسارت های اجتماعی و 
زیست محیطی در مناطق پایین دست می شود 
از  یک جانبه  بهره برداری  سبب  همین  به  و 
عنوان  عرفی  حقوق  نقص  هریرود  رودخانه 
سال  در  البته  سد  این  ساخت  است.  شده 
۱۳۹۰ آغاز شد اما پایانش با تاخیر مواجه و در 
نهایت ماه گذشته آبگیری آن آغاز شد. در این 
شرایط ایران در تماس با مقام های افغانستان 
ـ  تحدید  به  نسبت  را  خود  نگرانی  و  اعتراض 
برای چیزی حد و مرز تعیین کردن ـ نامتناسب 

آب های ورودی به ایران ابراز کرده است.
محمد مجابی - رئیس کمیته محیط زیست 
مجمع تشخیص مصلحت نظام - در گفت وگو 
اظهار می کند: سدسازی های صورت  ایسنا  با 
شده  موجب  کشور  شرقی  مناطق  در  گرفته 
تامین  ایران  به  متعلق  حق آبه   از  بخشی  تا 
این  در  اقدامات  موجه ترین  از  یکی  نشود. 
شرایط دیپلماسی آب است که انتظار می رود 
با توجه به تخصص وزیر امور خارجه در حوزه 

دیپلماسی آب از این ظرفیت استفاده شود.
خصوص  این  در  دیپلماسی  دستگاه  به  او 
با  می توان  می گوید:   و  می دهد  پیشنهاد 
استفاده از کنوانسیون های موجود مطالباتی را 
در خصوص آب هایی که بین چند ناحیه حرکت 
می کند، بیان کرد. یکی از آن ها کنوانسیون ها 
تالاب هاست. مجامع بین المللی نیز می توانند 
این  در  البته  که  کنند  ورود  این خصوص  در 
حوزه گفت وگوی دو جانبه موثرتر خواهد بود 
تا اینکه قبل از اینکه گفت وگوی دوجانبه اقدام 

دیگری انجام شود. 
رئیس کمیته محیط زیست مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تاکید می مند: تعامل با کشورها 
در زمینه بهره گیری از منابع آبی و استفاده از 
روابط  در  زیستی  محیط  دیپلماسی  ظرفیت 

دوجانبه از اهمیت زیادی برخوردار است.
مجابی در پایان می گوید: در حقوق داخلی و 
بین المللی همواره اصل بر این است که طرفین 
بتوانند مسائل را با گفت وگو حل کنند و اگر 
اختلافات با گفت و گو حل نشد، از ظرفیت 
اساس  همین  بر  می شود.  استفاده  داوری 
مذاکره  مقابل  با طرف  ابتدا  که  دارد  اهمیت 
و تعامل کنیم و پس از آن می توان از مجاری 
را  موضوع  بین المللی  رویه های  مانند  دیگر 

پیگیری کرد.

از ابتدای سال تحصیلی جاری تاکنون، مدارس 
و  شده اند  تعطیل  روز   ۱۰ از  بیش  تهران  استان 
است.  شده  منتقل  مجازی  فضای  به  آموزش ها 
ابتدایی  مدارس  نیز  دی ماه   ۱۷ دوشنبه،  امروز 
استان تهران )به جز دماوند و فیروزکوه( تعطیل و 

آموزش ها به صورت غیرحضوری برگزار شد.
مدارس  تعطیلی  هرچند  تسنیم،  گزارش  به 
سلامت  حفظ  هدف  با  هوا  آلودگی  دلیل  به 
دانش آموزان انجام می شود، اما تبعات این تصمیم 

بر کیفیت یادگیری نباید نادیده گرفته شود.
چالش های آموزش مجازی برای دانش آموزان

آموزش مجازی به ویژه برای دانش آموزان دبستانی 
مستقیم  راهنمایی  و  تعامل حضوری  نیازمند  که 
معلمان هستند، به مراتب دشوارتر و کم کیفیت تر 
نیز  متوسطه  دوره  در  است.  حضوری  آموزش  از 
حضوری  توضیحات  به  نیاز  و  دروس  پیچیدگی 
دشوارتر  مجازی  محیط  در  را  یادگیری  معلمان، 

می کند.
از سوی دیگر، بسیاری از دانش آموزان به دلیل 
ابزارهای  به  دسترسی  عدم  یا  کافی  نظارت  نبود 
مناسب، به طور کامل در کلاس های مجازی شرکت 
نمی کنند. به عنوان مثال، ممکن است صرفاً حضور 
هنگام  اما  کنند،  اعلام  کلاس  ابتدای  در  را  خود 
تدریس معلم مشغول فعالیت های دیگر شوند و 
مسئله  این  باشند.  نداشته  درس  به  کافی  توجه 
و  علوم  ریاضی،  مانند  اساسی  دروس  در  به ویژه 
زبان فارسی، افت تحصیلی قابل توجهی را به دنبال 

دارد.
تفاوت در کیفیت آموزش مدارس دولتی و 

غیردولتی
سطح  تفاوت  جدی،  مشکلات  از  دیگر  یکی 
آموزش مجازی بین مدارس دولتی عادی و مدارس 
عادی  دولتی  مدارس  است.  خاص  یا  غیردولتی 
کلاس ها  برگزاری  برای  "شاد"  شبکه  از  عمدتاً 
استفاده می کنند که به دلیل ترافیک بالای کاربران، 
مشکلاتی مانند کندی در بارگذاری محتوا و دشواری 

در برقراری ارتباط تصویری وجود دارد.
در مقابل، مدارس غیردولتی و خاص با استفاده 
کمتر  چالش ها  این  با  اختصاصی،  پلتفرم های  از 
مواجه اند و آموزش مجازی را با کیفیت بهتری ارائه 

می دهند.
بنابراین بیشترین آسیب، آموزش های مجازی و 
تعطیلی مدارس برای دانش آموزان مدارس دولتی 
عادی است که حتی در شرایط عادی و بازگشایی 
و  خاص  مدارس  نسبت  به  همچنان  هم  مدارس 

غیردولتی در حاشیه توجه ها قرار دارند.
کیفیت آموزش مجازی؛ راهکار یا چالش؟

شبکه "شاد" برای بهبود کیفیت آموزش مجازی، 
کلاس درس مجازی را با امکاناتی نظیر گفت وگوی 
صفحه  اشتراک گذاری  و  مجازی  تخته  تصویری، 
فراهم کرده  آموزش  بهبود کیفیت  برای  را  نمایش 
تنها  مسئولان،  گزارش  طبق  حال،  این  با  است. 
۱۰درصد از ظرفیت این سرویس به دلیل عدم آشنایی 

مدیران مدارس مورد استفاده قرار گرفته است.

مجازی،  آموزش  ارتقای  برای  تلاش ها  وجود  با 
کارشناسان معتقدند که هیچ کدام از این راهکارها 

نمی تواند جایگزین آموزش حضوری شود.
یادگیری  فقر  ایران  در  کارشناسان،  اذعان  به 
ضعیف  دانش آموزان  تحصیلی  پیشرفت  و  داریم 
یادگیری  افت  آموزش حضوری،  تعطیلی  و  است 
با  می کنند  تصور  برخی  کرد.  خواهد  بیشتر  را 
افت  آموزشی  نظام  به  دانش آموزان  برگرداندن 
تحصیلی جبران می شود، اصلاً اینگونه نیست و این 
افت تحصیلی پایدار است که از بین نخواهد رفت 
و این موضوع در آینده در زندگی این افراد و حتی 

کسب درآمدشان تأثیرگذار خواهد بود.
هزار میلیارد تومان زیان مالی روزانه تعطیلی 

مدارس
علی فرهادی؛ سخنگوی وزارت آموزش و پرورش 
درباره این موضوع که آیا وزارت آموزش و پرورش 
مخالفت خود با تعطیلی مدارس و تأکید بر ضرورت 
کرده  اعلام  استانداری ها  به  را  مدارس  بازگشایی 
شورای  رئیس  به عنوان  استاندار،  گفت:  است، 
اجرایی  مقام  بالاترین  و  استان  پرورش  و  آموزش 
بااین حال،  دارد.  گسترده ای  اختیارات  استان،  هر 
تعطیلی مدارس مورد تأیید وزارت آموزش و پرورش 
نیست. این وزارتخانه تأکید دارد که یک روز تعطیلی 

و  دارد  هزینه  تومان  میلیارد  هزار  حدود  مدارس 
آموزش مجازی نمی تواند  تمام تلاش ها،  با وجود 

جایگزین مؤثری برای آموزش حضوری باشد.
وی افزود: آموزش و پرورش همواره در کارگروه 
مخالفت  مدارس  تعطیلی  با  هوا  آلودگی  اضطرار 
کرده است، اما تصمیم گیری نهایی به صورت جمعی 
انجام می شود و وزارت آموزش و پرورش تنها یک 
رأی دارد. تعطیلی های مکرر مدارس و کاهش زمان 
کیفیت  بر  قابل توجهی  به طور  حضوری،  آموزش 
یادگیری دانش آموزان تأثیر منفی گذاشته و مانع 
دستیابی آنان به نتایج مطلوب آموزشی شده است.

لزوم برگزاری کلاس های جبرانی حضوری
مناسب  کمتر  که  پیشنهاداتی  در  افراد  برخی 
افت  این  جبران  راهکار  است،  ایران  وضعیت  با 
آنلاین  آموزش  زیرساخت های  توسعه  را  یادگیری 
مطرح می  کنند اما با وضعیت حاکم بر ایران همچون 
با  معلمان  کافی  آشنایی  عدم  اینترنت،  سرعت 
تدریس مجازی با کیفیت، نداشتن پلتفرم آموزشی 
برخی  دسترسی  عدم  دیگر  سوی  از  و  مناسب 
لب  یا  موبایل  همچون  ابزارهایی  به  دانش آموزان 

تاب این پیشنهاد منطقی نیست.
مدارس ابتدایی را تا نیمه خرداد دایر نگه دارید

تنها راه اندکی جبران تعطیلی مدارس، برگزاری 

کلاس های جبرانی حضوری است. بااین حال، وزارت 
آموزش و پرورش تاکنون برنامه ای برای این موضوع 
اعلام نکرده است. از سوی دیگر پیشنهاداتی مطرح 
می شود که برای کاهش تبعات تعطیلی و جبران 
افت یادگیری دانش آموزان، مدارس ابتدایی به جای 
تعطیلی در ابتدای خرداد، تا نیمه خرداد به آموزش 

ادامه دهند.
افت تحصیلی نگران کننده

آموزش،  زمان  کاهش  از  ناشی  تحصیلی  افت 
و  خواندن  مانند  پایه ای  مهارت های  در  به ویژه 
نوشتن، تبعات بلندمدتی برای دانش آموزان دارد. 
تأکید  ابتدایی،  آموزش  معاون  حکیم زاده،  رضوان 
کرده است: »زمان واقعی آموزش در ایران به دلیل 
تعطیلی های مکرر کاهش یافته است. درحالی که در 
کشورهایی با عملکرد برتر در آزمون های بین المللی، 
حتی در مناطق سردسیر مدارس به ندرت تعطیل 

می شوند.
تصمیماتی که به تعطیلی مکرر مدارس یا ایجاد 
فشارهای اضافی بر نظام آموزشی منجر می شود، 
تأثیر  دانش آموزان  یادگیری  کیفیت  بر  بی شک 
منفی دارد. از این رو، لازم است پیامدهای چنین 
تصمیماتی در سیاست گذاری های آموزشی به طور 

جدی مورد بررسی قرار گیرد.« 

نسخه   سامانه  در  پزشکان  پسورد«  »یوزر  از  استفاده  »سوء 
الکترونیک و نشت داروهای حیاتی میلیاردی به بازار سیاه« اخیرا 
و در شرایط برخی کمبودهای دارویی، خبرساز و البته مشکل ساز 
شده؛ موضوعی که رییس کل سازمان نظام پزشکی تنها راه چاره آن 
را اجرای تکلیف قانونی »امضای دیجیتال پزشکان« می داند و تاکید 
دارد که علیرغم آمادگی این سازمان، اما برخی در دوره قبل وزارت 

بهداشت و بیمه ها مانع اجرای آن شده اند...
دکتر محمد رییس زاده در گفت وگو با ایسنا؛ در این باره گفت: 
پزشکان  برای  چالشی  الکترونیک  نویسی  نسخه  با  متاسفانه 
دردسرساز شده و بعضا با سوء استفاده از یوزرپسورد پزشکان در 
سامانه نسخه الکترونیک و بدون اطلاع پزشک مربوطه، داروهای 
حیاتی گران قیمت نظیر داروهای شیمی درمانی، پیوند و ... تجویز 
می شود و این داروها با قیمت دولتی از داروخانه ها اخذ و در بازار 
آزاد به فروش می رسند؛ این موضوع در شرایط برخی کمبودهای 
دچار  پزشکان  هم  و  می کند  مشکل  دچار  را  مردم  هم  دارویی، 

گرفتاری های قضایی و حقوقی می شوند.
وی با بیان اینکه این مساله مورد اعتراض سازمان غذا و دارو و 
سازمان تامین اجتماعی نیز هست، افزود: در همین رابطه مراجعات 
مکرر از اعضای سازمان نظام پزشکی را شاهدیم که از یوزر پسورد 

آنها در سامانه نسخه نویسی الکترونیک سوء استفاده شده است.
رییس کل سازمان نظام پزشکی، اجرایی شدن امضای دیجیتال 
پزشکان را تنها راهکار جلوگیری از این سوء استفاده ها و تخلفات 
دانست و گفت: طبق قانون برنامه بودجه ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ امضای 
نظام  سازمان  عهده  بر  الکترونیک  نویسی  نسخه  برای  دیجیتال 
پزشکی گذاشته شده است. در همین راستا سازمان نظام پزشکی 
علیرغم تکلیف حکومتی، بدون اخذ کمک از بودجه های عمومی، در 
شهریور ۱۴۰۱ سامانه مربوط به امضای الکترونیک پزشکان را طراحی 

و راه اندازی کرد و با حضور مسوولان وقت وزارت بهداشت و رییس 
کمیسیون بهداشت مجلس، رونمایی شد.

دلیل  به  زمان  آن  از  متاسفانه  اما  افزود:  باره  این  در  وی 
مقاومت هایی که در برخی حوزه های وزارت بهداشت بویژه حوزه 
فناوری اطلاعات وزارت بهداشت وقت و سازمان های بیمه گر در 
دوره قبل وجود داشت، این سامانه اجرایی نشد؛ این درحالیست که 
جلسات مکرری هم در این باره برگزار شد و حتی دیوان محاسبات 
نیز جلسه ای را با حضور وزیر وقت بهداشت مختص این قضیه 
برگزار کرد و این موضوع را پیگیر بودند. اما در مجموع این سامانه 
بویژه توسط حوزه فناوری اطلاعات وزارت بهداشت در دوره قبل به 

دلیل بحث هایی که چندان هم شفاف نبود، اجرایی نشد.

و  این داروهای حیاتی  برای  بازار سیاهی که  رییس زاده گفت: 
وارد  مردم  به  زمینه  این  در  که  آسیبی  شده،  ایجاد  گران قیمت 
پزشکی، مشخصا  به حرمت جامعه  آسیب  و همچنین  می شود 
متوجه کسانی است که ترک فعل انجام داده اند و علیرغم تکلیف 
قانونی، برای راه اندازی و اجرایی شدن این سامانه اقدامی نکرده اند.

وی گفت: وقتی داروی گران قیمت ۱.۵ میلیارد تومانی پیوند کلیه 
با نسخه پزشک و در شرایطی که خود پزشک در جریان نیست، از 
داروخانه اخذ و در بازار آزاد به فروش رفته، این آسیبی است که به 
مردم و همچنین به پزشک وارد شده و مشخصا جرم متوجه کسانی 

است که مانع اجرای امضای دیجیتال شدند.
رییس کل سازمان نظام پزشکی گفت: درخواست جدی سازمان 
نظام پزشکی از سازمان بازرسی و دیوان محاسبات آن است که به 
این موضوع ورود کنند و افرادی که به تکلیف قانونی خود عمل نکرده 

و مانع اجرای سامانه شدند، بازخواست شوند.
رییس کل سازمان نظام پزشکی تاکید کرد: اگر امضای دیجتال 
در سامانه نسخه الکترونیک اجرایی می شد، این تخلفات تقریبا به 
صفر می رسید؛ چراکه امضای دیجیتال دست خود پزشک و است و 
با تلفن همراه وی قابلیت استفاده دارد و امکان سوء استفاده ندارد.
رییس کل سازمان نظام پزشکی گفت: متاسفانه مراجعات مکرری 
از سوی اعضای سازمان داریم که با این سوء استفاده ها در پیچ و 
خم محاکم قضایی گرفتار شده اند تا اثبات کنند چنین داروهایی را 

تجویز نکرده اند.
دیوان  و  بازرسی  سازمان  با  زمینه  این  در  گفت:  رییس زاده 
محاسبات مکاتبه خواهم داشت و باید این موضوع مشخص شود 
که چرا علیرغم تکلیف قانونی و آمادگی سازمان نظام پزشکی برای 
اجرای امضای دیجیتال پزشکان، اما برخی حوزه ها در دوره قبل در 

وزارت بهداشت و بیمه ها مانع اجرای آن شدند.

زیان چند هزار میلیاردی تعطیلی مدارس چگونه جبران می شود؟

بهای سنگین تعطیلی مدارس
تعطیلی مدارس به دلایل مختلف آنگونه که مسئولان وزارت آموزش وپرورش می گویند، روزانه هزار میلیارد تومان هزینه دارد و از سوی دیگر افت یادگیری 

دانش آموزان را به همراه دارد که جبران آن به سادگی امکان پذیر نیست.

پای سازمان بازرسی به ماجرا باز می شودواکنش نظام پزشکی به نشَتِ داروهای میلیاردی به بازار سیاه

بیشترین آسیب، 
آموزش های 

مجازی و تعطیلی 
مدارس برای 
دانش آموزان 

مدارس دولتی 
عادی است 
که حتی در 

شرایط عادی و 
بازگشایی مدارس 

هم همچنان 
به نسبت 

مدارس خاص 
و غیردولتی در 
حاشیه توجه ها 

قرار دارند

وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه تعاونی مسکن باید امکان حضور 
ذخیره  ظرفیت صندوق  گفت:  کند،  فراهم  را  فرهنگی  اقشار  همه 
فرهنگیان برای تهیه مسکن این قشر استفاده شود همچنین از تمامی 
ظرفیت ها و همراهی وزرای مربوطه برای ساخت مسکن فرهنگیان 

استفاده خواهیم کرد.
روز  کاظمی  علیرضا  پرورش،  و  آموزش  وزارت  از  ایرنا  گزارش  به 
دوشنبه در نخستین نشست مسکن فرهنگیان پس از شنیدن گزارش 
پرداخت  چگونگی  و  زمین  تأمین  زمینه  در  مسکن  ساخت  کمیته 
تسهیلات برای ساخت مسکن فرهنگیان اظهار داشت: در این زمینه 
باید از نظرات افراد متخصص و صاحبنظر استفاده شود همچنین برای 
تامین زمین به منظور ساخت مسکن فرهنگیان باید از ظرفیت وزرات 

راه و شهرسازی استفاده کرد.
وی با انتقاد از رویه پیشین صندوق ذخیره فرهنگیان، ادامه داد: 
بهتر بود صندوق ذخیره فرهنگیان در مسیر معیشت و رفاه معلمان 
حرکت می کرد و این موضوعی است که در گذشته به درستی اتفاق 
باشد؛  فرهنگیان  رفاه  خدمت  در  باید  صندوق  این  است.  نیفتاده 
بنابراین می توان از ظرفیت این صندوق برای تهیه مسکن فرهنگیان 

استفاده کرد.
وزیر آموزش و پرورش با تأکید بر اینکه راهبردهای ارائه شده در 
ایجاد تعاونی مسکن، باید امکان حضور همه اقشار فرهنگی را فراهم 

کند، افزود: برخی همکاران در آموزش و پرورش از اقشار کم درآمد 
دولت محسوب می شوند و تسهیلات اعطائی باید به گونه ای باشد که 

پرداخت اقساط آن برای تمام اقشار فرهنگی امکانپذیر شود.
کاظمی افزود: فرهنگیانی که فاقد مسکن هستند از اقشار ضعیف 
محسوب می شوند یعنی قدرت پرداخت هزینه اولیه برای عضویت در 
تعاونی مسکن یا حتی پرداخت اقساط تسهیلات را ندارند؛ بنابراین 
باید تمهیدی اندیشه شود تا این اقدام برای آنها میسر و راهگشا باشد.
وی با اشاره به دلایل شکست طرح مسکن ملی در دولت قبل اظهار 
داشت: طرح مسکن ملی به این دلیل شکست خورد که کسی توان 
پرداخت آورده اولیه را نداشت و اقساط بازگشت تسیهلات نیز آنقدر 
زیاد و سنگین بود که برای یک فرد متوسط در جامعه هم امکانپذیر 

نبود.
وزیر آموزش و پرورش با اشاره به ایجاد صندوق مسکن فرهنگیان 
ادامه داد: در این مسیر باید سه اقدام شکل گیرد. به عبارتی باید 
مجموعه ای از اندوخته های صندوق ذخیره فرهنگیان، وزارت آموزش 

پرورش و بانک سرمایه در این مسیر استفاده شود.
کاظمی تصریح کرد: تسهیلات و وام ها در صندوق و بانک سرمایه 
به صورتی تمهید شود که فرهنگیان، وام ها را با کارمزد کم و اقساط 

طولانی مدت پرداخت کنند.
وی با تأکید بر اینکه صندوق ذخیره فرهنگیان نباید تنها به دنبال 

سود صندوق ها باشد، افزود: باید به فکر ارائه تسهیلات به فرهنگیان 
در جهت رفاه آنها باشیم همچنین ضرورت دارد در الگوی ساخت و ساز 
به سمت صنعتی سازی پیش رویم و با استفاده از متراژهای اقتصادی 

به دنبال ایجاد امکانات بیشتر از نظر کمی و کیفی باشیم.
وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه باید آورده اولیه صندوق 
در توان فرهنگیان باشد، گفت: اقداماتی که در گذشته صورت گرفت 
سبب شد تا اعتماد جامعه فرهنگیان سلب شود و باید تلاش کنیم که 

این اعتماد از دست رفته، بازگردد.
وی تأکید کرد: باید از همه ظرفیت های صندوق ذخیره، تعاونی 
مسکن برای این اقدام بزرگ کمک گرفته شود. ساخت مسکن باید 

تحول آفرین باشد و سبب رضایتمندی معلمان شود.
کاظمی با تأکید بر ضرورت حضور نمایندگان وزیر مسکن در این 
جلسات، گفت: با همه وجود از تمامی ظرفیت ها و همراهی وزرای 

مربوطه برای ساخت مسکن فرهنگیان استفاده خواهیم کرد.
وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه ضرورت دارد راهبردها در 
این زمینه تغییر کند، افزود: تاکنون مسکن زیادی از سوی آموزش 
و پرورش ساخته شده است. باید دید آیا این مسکن ها در اختیار 
معلمان است یا نه؟ در حالی که باید صندوق ها در خدمت رفاه 
معلمان باشند؛ بنابراین شایسته است امکانات با کمترین سودها در 

خدمت معلمان قرار گیرد.

وزیر آموزش و پرورش: 
از همه ظرفیت ها برای ساخت مسکن فرهنگیان استفاده خواهیم کرد


